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اقتصاد
»فرهیختگان«درگفتوگوبافعالاناقتصادیالزاماتتوسعهتجارتخارجیایراندرشرایطکروناییرابررسیکردهاست

صادرات در انتظار دیپلماسی بهداشتی دولت

درحالی که جهان درس های بسیاری از وقوع بحران های مالی در 

گذشته آموخته، اما وجود یک تفاوت بنیادین میان بحران ناشی از 

ویروس کرونا با بحران های قبلی، ریسک ناشی از بحران کرونا را 

تهدیدآمیزتر از بحران های مالی گذشته کرده است. بحران ناشی 

از این ویروس علاوه بر مشکلات غیرقابل جبران جانی، کاهش 

شدید نقدینگی، سرمایه و تقاضا را هم به بخش واقعی اقتصاد، 

آن هم در مقیاسی بی سابقه انتقال داده است. درمورد ویروس 

کرونا، شوک مالی و شوک نقدینگی در بخش واقعی اقتصاد 

توأما رخ داده اند که این امر موجب افزایش قدرت آسیب زایی 

اقتصادهای بزرگ و کوچک  شده است. از سویی دیگر، به جهت 

پیش بینی ناپذیری زمان اتمام یا کاهش شیوع ویروس کرونا، 

هیچ رهنمودی درخصوص مدیریت بحران هایی که بخش واقعی 

اقتصاد را در مقیاسی بزرگ منجمد یا فلج می کنند، وجود ندارد. 

درواقع، هیچ نسخه ازپیش آماده ای برای حل بحران نقدینگی 

تسری یافته به کل اقتصاد موجود نیست. مجموعه این شرایط 

در کنار اقدامات بازدارنده سخت گیرانه ای که برای کند کردن 

گسترش ویروس کرونا در سطح جهان انجام  شده، حالا پس از 

3 ماه از انتشار اولین اخبار شیوع این ویروس، در کنار تعطیلی 

کسب وکارها به طور قابل ملاحظه ای نیز موجب کاهش حجم 

تجارت جهانی شده است. درخصوص تجارت خارجی ایران نیز 

گرچه اغلب شرکای تجاری ایران آمارهای مستندی از تحولات 

تجارت خارجی خود در ماه های اخیر منتشر نکرده اند، اما بررسی 

آمارهای مستند گمرک چین و مرکز آمار ترکیه نشان می دهد طی 

دوماهه اول سال2020 )ژانویه و فوریه( باوجود اینکه واردات 

ایران از این دو کشور کاهش قابل ملاحظه ای نسبت به مدت 

مشابه سال2019 نداشته، اما صادرات ایران به چین کاهش 

50درصدی و به ترکیه نیز کاهش 76درصدی داشته است. 

همچنین درخصوص کشورهای همسایه گفته می شود میزان 

صادرات ایران به این کشورها بین 20 تا 35درصد کاهش یافته 

است، اما آمارهای رسمی گمرک ایران نیز حکایت از این دارد که 

میزان صادرات کشور طی دوره بهمن ماه سال9۸ تا 15فروردین 

99 به ارزش 6 میلیارد و 50۴ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل، کاهش 27درصدی را نشان می دهد. درخصوص 

واردات نیز طبق اعلام گمرک، طی این مدت هفت میلیارد و 

927 میلیون دلار کالای خارجی وارد ایران شده که در مقایسه 

با مدت مشابه سال قبل، رشد 7/5درصدی را نشان می دهد. در 

گزارش پیش رو سه تن از فعالان اقتصادی کشور در گفت وگو با 

»فرهیختگان« کم وکیف فعالیت های انجام شده و الزاماتی را که 

دولت و بخش خصوصی باید برای توسعه تجارت خارجی در شرایط 

کرونایی انجام دهند، تشریح کرده اند.

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

دراولینماهسال۱۳99دربورستهرانچهگذشتهاست؟

فروردین  پرکار  بورس

بازار سرمایه در اولین ماه بهار امسال همانند سال گذشته به رشد خود 

ادامه داد؛ به نحوی که شاخص کل بورس در این ماه نسبت به اسفند 9۸ 

با 133هزار واحد رشد، معادل 25درصد افزایش، در ارتفاع 65۴ هزار و 

762واحد قرار گرفت. همچنین طی 15روز معاملاتی فروردین99، روزانه 

به طور میانگین 637میلیون برگه سهم به ارزش 50هزار میلیارد ریال در 

بیش از یک میلیون تعداد مبادلات، موردمبادله قرار گرفت. همچنین بررسی 

مقدار شاخص کل نشان می دهد تنها در دو روز معاملاتی این شاخص روند 

نزولی داشته و طی روزهای معاملاتی دیگر با افزایش همراه بوده است. در 

ادامه به بررسی تحولات رخ داده در بورس طی فروردین می پردازیم.

 هسته معاملات؛ اصلی ترین ریسک ساختاری

مرکز انجام تبادلات سهام یا به عبارت بهتر، هسته معاملات یکی از بخش های 

اساسی در معاملات برخط است که بخش زیادی از خرید و فروش های روزانه 

را انجام می دهد. در سال های اخیر، همزمان با رکود بازار های موازی، اقبال 

عمومی به سمت بازار سرمایه افزایش پیدا کرده است؛ به نحوی که تا پیش 

از بحران ارزی و جهش نرخ ارز، متوسط تعداد معاملات در بورس اوراق 

بهادار تهران تقریبا برابر با 6۴هزار معامله در روز و حجم آن نیز تقریبا برابر 

با یک میلیون سهم در روز بوده است؛ این درحالی است که حجم و تعداد 

معاملات در فروردین ماه، افزایش چندبرابری طی سال های اخیر را نشان 

می دهد. همزمان با افزایش اقبال عمومی، نیاز به هسته معاملاتی که توان 

ایجاد معاملاتی روان تر را داشته باشد، بیش از پیش احساس می شود. از 

طرفی هرگونه اختلال در هسته معاملات و سامانه برخط کارگزاری ها، در 

سود و زیان معامله گران نقش دارد. درحال حاضر، فارغ از چون و چرای این 

مساله، نمی توان از کندی و ناکارآمدی هسته چشم پوشی کرد؛ مساله ای 

که علاوه بر آزار و اذیت فعالان بازار برای معامله گران و مسئولان نیز به امری 

عادی تبدیل شده است. در هفته اخیر برای حل این مشکل علاوه بر 

تعیین حجم مبنا برای تمامی شرکت های بورسی، شاهد افزایش حداقل 

مبلغ خرید و انجام معاملات برخی از سهام ها در محدوده زمانی، خارج از 

زمان عادی بازار بوده ایم، هرچند به نظر می رسد این راه حل ها در بلندمدت 

جوابگو نخواهد بود.

 آیا شاخص بورس حباب دارد؟

اصلی ترین مساله ای که همچنان ترس در دل سهامداران را زنده نگه داشته، 

گمان وجود حباب قیمتی و افت پرشتاب شاخص بورس است. بازار سرمایه 

از سال پیش وارد روند صعودی شده و طی ماه های اخیر تقریبا هر روز 

در معاملات خود به رکوردشکنی های جدیدی دست زده است. بحث در 

مورد واقعی بودن قیمت ها برای فعالان بازار به یک امر عادی تبدیل شده و 

اظهارات ضدونقیض فراوانی برای این مساله وجود دارد. عده ای از فعالان، 

قوانین سختگیرانه و رکود در بازار های موازی، در کنار رشد قیمت دلار و 

حمایت دولت از بازار سرمایه طی سال های اخیر را از عوامل رشد شاخص 

بورس تلقی می کنند و اعتقادی به وجود حباب قیمتی ندارند؛ این درحالی 

است که موافقان وجود حباب قیمتی، با اشاره به اینکه هیچ متغیر بنیادی، 

توجیه کننده رشد شاخص نیست، تنها ورود نقدینگی و تلاش سرمایه گذاران 

برای ورود به این بازار را عامل رشد می دانند و ریسکی شدن شرایط بازار در اثر 

افزایش قیمت ها را نیز هشدار می دهند. از طرفی از نظر آنها قیمت برخی از 

سهم ها به شدت بالاست و ممکن است حالتی شبیه جنون گل لاله )ماجرای 

اولین حباب اقتصادی تاریخ( در آنها اتفاق بیفتد. تئوری جنون تصادفی یا 

حرص و طمع بیش از حد می تواند باعث پیدایش این وضعیت شده و زمانی 

که خریداران دیگر پولی برای بالا بردن این سهم ها نداشته باشند، شاهد 

ویرانی و تغییر روند در قیمت این سهام ها خواهیم بود.

 داستان تکراری چهارشنبه ها

چهارشنبه مورخ 20فروردین شاهد ابلاغ بخشنامه های جدیدی در زمینه 

تغییرات قوانین اجرایی معاملات بورس بوده ایم؛ قوانینی که زمینه واکنش 

و اعتراضات کارشنان و فعالان بازار را برانگیخت و در نهایت این بخشنامه 

جدید با تذکر شورای عالی بورس لغو و به حالت تعلیق درآمد. هرچند طی 

روز های معاملاتی با توجه به نقدینگی موجود در بازار، شاخص بازار به قوانین 

وضع شده واکنشی نشان نداد، اما به گفته کارشناسان، زمانی که یک پدیده 

چند بار در بازار سرمایه تکرار شود، تبدیل به قانونی بی قاعده می شود و 

چنین ذهنیتی را بین سرمایه گذاران ایجاد می کند که چهارشنبه ها در بازار 

سرمایه روز خطرناکی است و این خود عاملی برای شکل گیری ریسکی 

جدیدی در بازار سرمایه به شمار می رود، بنابراین وضع این قوانین می تواند 

علاوه بر تغییر روند شاخص بورس و افت شاخص، خطراتی نظیر خروج 

نقدینگی و هجوم آن به بازار ارز و مسکن را با خود به همراه داشته باشد.

 عرضه اولیه شستا

شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی یا شستا بعد از شرکت سرمایه گذاری 

تامین صبا به عنوان دومین عرضه اولیه در سال جدید در روز 27فروردین در 

بورس تهران عرضه و با هجوم خریداران مواجه شد. به این ترتیب، با شرکت 

دو میلیون و 200هزار نفر، رکوردهایی هم در تعداد مشارکت کنندگان و 

هم در سایز عرضه اولیه شکسته شد؛ روزی که شاخص کل بورس با جهش 

19هزار واحدی قله تاریخی جدیدی را نیز فتح کرد. در این روز در عرضه ای 

بزرگ، هشت میلیارد سهم شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی در سقف 

قیمتی هر سهم ۸60تومان به سهامداران واگذار شد، اما این عرضه نیز 

در بین فعالان بازار سرمایه با موافقان و مخالفانی همراه بود. از آنجا که 

شستا دارای زیرمجموعه های بسیاری است و هرکدام در صنایع مختلفی 

فعالیت می کنند، موافقان با ایجاد تنوع در پرتفوی، خبر از یک پتانسیل 

بالقوه برای اقتصاد ایران می دهند، درحالی که منتقدانی وجود دارند که 

موضوع حاکمیت شرکتی را درباره این نوع از عرضه سهام پیش می کشند؛ 

 جایی که عدم تناسب میان مالکیت و کنترل شرکت باعث ناکارآمدی 

اقتصادی می شود.

یادداشت

 حسین جعفری
فعال و پژوهشگر بورس

توسعه تجارت با همسایگان نیازمند 4 اقدام فوری 

چرا دولت از دیپلماسی بهداشتی کمک نمی گیرد؟

فرشیدفرزانگان،رئیساتاقبازرگانیمشترکایرانواماراتدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

سیدحمیدحسینی،دبیرکلاتاقمشترکبازرگانیایرانوعراقدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

مهدیپورقاضی،رئیسسابقکمیسیونصنعتومعدن
اتاقبازرگانیتهراندرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

دولت انگیزه لازم را ندارد 

حسینی قبل از آن که به طور ویژه درخصوص وضعیت تجارت 

خارجی ایران با عراق صحبت کند، ابتدا به صورت خیلی 

مختصر به این سوال »فرهیختگان« که دلیل افت بسیار 

شدید صادرات ایران به کشورهای ترکیه و چین چیست، 

پاسخ داد و گفت: »درخصوص کاهش صادرات به ترکیه، از 

اسفندماه مرزهای زمینی مربوط به کامیون ها بسته بوده و 

درحال حاضر هم مشکلات زیادی در این زمینه وجود دارد. 

اما در این مدت مسیر ریلی ایران-ترکیه باز بوده است. 

درخصوص چین نیز با توجه به اینکه صادرات و واردات 

کالایی طی این مدت ادامه داشته، به نظر می رسد صادرات 

کالایی ما به چین، کاهش چشمگیری نداشته، بلکه عمده 

کاهش صادرات ایران به این کشور درنتیجه کاهش صادرات 

نفت بوده است.«

 فقط مسیر اقلیم باز است

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق افزود: »اما 

درمورد عراق هم از چندین هفته پیش مشکلاتی برای 

صادرات پیش آمده و به جز سه مسیر اقلیم، مابقی مرزهای 

دوطرفه بسته بوده اند. البته در همین مرزهای اقلیم هم 

روزانه فقط 700 تا ۸00 کامیون اجازه تردد پیدا می کنند 

و فعلا ظرفیت بیشتری وجود ندارد. قطعا صادرات کاهش 

پیدا کرده است، اما با توجه به اینکه در سال های گذشته 

نیز در دو هفته اول سال جدید فعالیت تجاری ما خیلی زیاد 

نبوده، در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته شاید میزان 

تغییرات چندان محسوس نباشد.«

 صادرات به عراق کاهش 

20 تا 25درصدی داشته است

وی درباره پیش بینی اش از میزان کاهش 

صادرات به عراق گفت: »طی این مدت 

پیش بینی بنده از صادرات به عراق، کاهش 

20 تا 25درصدی در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل است. البته گفته می شود به زودی 

مزرها باز خواهد شد که اگر این اتفاق بیفتد، با توجه به 

کمبود شدید کالاها در عراق و افزایش قیمت ها در این کشور 

به واسطه کمبود کالا، به نظر می رسد با بازشدن مرزها، حجم 

عظیمی از کالاها وارد این کشور خواهد شد. همچنین با 

توجه به نزدیک شدن به ماه مبارک رمضان، عراقی ها برای 

خرید عمده کالاهای مصرفی اقداماتی را انجام داده اند که 

اگر مرزها باز شود، تصورم این است که مقدار بسیار قابل 

توجهی صادرات کالا به عراق خواهیم داشت.«

 ما پروتکل ها را رعایت می کنیم

بهداشتی  پروتکل های  رعایت  خصوص  در  حسینی 

برای صادرات در شرایط کرونایی گفت: »درحال حاضر 

در اقیلم، همه پروتکل ها را رعایت می کنیم و علاوه بر 

ضدعفونی و گندزدایی کامیون ها در داخل ایران، در آنجا 

هم کامیون های کشورمان در ورودی مرز کالاها را تحویل 

عراقی ها می دهند و یک بار دیگر هم فرایند گندزدایی و 

ضدعفونی توسط عراقی ها تکرار می شود. باید تاکید کنم 

که با ضدعفونی ای که ما انجام می دهیم 

و با مسیری که از ایران تا مقاصد تجاری 

طی می شود، بعید است آثاری از ویروس 

باقی بماند. از این منظر همه قبول دارند که 

کالا نمی تواند منشأ انتقال ویروس باشد. 

متاسفانه برخی ترس ها در تجارت و به ویژه 

صادرات کالاهای مصرفی به جهت عدم 

توافق و عدم تهیه پروتکل های بهداشتی 

دوطرفه است.«

 نیازمند دیپلماسی بهداشتی هستیم

وی درخصوص آخرین اقدامات در تجارت دوجانبه با عراق 

افزود: »تلاش می کنیم بندر ابوفلوس بصره باز شود، اگر 

این بندر باز شود، می توانیم بخش قابل توجهی از کالاهای 

کشور را از طریق آبادان و خرمشهر به عراق ارسال کنیم. 

البته به جز مرزهای زمینی، بازشدن این بندر می تواند 

فعالیت انتقال کالا از طریق دریا را نیز امکان پذیر سازد. 

برخلاف بندر ابوفلوس که امیدهایی برای بازشدن آن داریم، 

اما مسئولان بندر ام القصر چندان تمایلی برای بازشدن 

مرزها ندارند.درخصوص تجارت با عراق درحال حاضر وزارت 

بازرگانی این کشور تصمیم گیر نهایی نیست و مکاتباتی که 

با آنها داشتیم، می گویند طبق دستورات وزارت بهداشت 

عمل می کنیم و هیچ اقدامی بدون هماهنگی با این 

وزارتخانه برای بازشدن مرزها امکان پذیر نیست.«

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: »به هرحال 

اگر دولت می خواهد فکری کند برای بازگشت تجارت 

خارجی به شرایط نسبتا عادی، درخصوص عراق و البته شاید 

درمورد سایر کشورها، ضروری است دیپلماسی بهداشتی 

را به کمک تجارت خارجی فرا بخواند. درحال حاضر بدون 

دیپلماسی بهداشتی، دیپلماسی تجاری صرف، فایده ای 

ندارد. همه می دانیم درشرایط فعلی، مسئولان وزارت 

بهداشت با مشکلات عدیده ناشی از شیوع ویروس کرونا 

درگیر هستند و زحمات زیادی در این خصوص متحمل 

شده اند. از این منظر انتظار هم این نیست که وزارت 

بهداشت مامور رسیدگی به تجارت خارجی باشد؛ اما از 

سوی دیگر تجارت خارجی نیز موضوع بی اهمیتی نیست 

که بتوان نسبت به توقف آن چشم پوشی کرد. به هر حال 

دولت باید یک برنامه ریزی جامع در این زمینه داشته باشد 

و با همراهی وزارت بهداشت تفاهمنامه ها و پروتکل هایی با 

شرکای تجاری ما انجام دهد. اطلاع رسانی رعایت پروتکل ها 

و اقدامات بهداشتی از خط تولید تا مرحله انتقال به مرز 

می تواند طرف خارجی را متقاعد به از سرگیری تجارت کند.« 

حسینی در پایان افزود: »تا زمانی که دولت اقدامات 

اطمینان بخش جدی نکند، نگرانی طرف های خارجی 

همچنان ادامه خواهد داشت و نمی توان به بازگشت 

صادرات به شرایط نسبتا عادی امیدوار بود. درخصوص 

عراق تحرک وزارت خارجه نسبتا بد نیست و کنسولگری ها 

تلاش هایی را در این زمینه انجام می دهند اما به هرحال 

محدود  ما  کار  موفقیت  بهداشتی،   بدون دپیلماسی 

خواهد بود.«

فرزانگان، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات با تاکید بر این 

نکته که با شیوع ویروس کرونا، همزمان کشورهای مختلف به دلیل 

کنترل بهداشت و سلامت جامعه، محدودیت هایی برای آمدوشد 

تجاری ایجاد کرده اند، گفت: »در پساکرونا افت حجم تجارت خارجی 

در همه کشورهای جهان اتفاق غیرقابل کتمانی است. بر همین 

اساس تجارت ایران با كشورهاى منطقه نیز طی این مدت خارج از 

این روند نبوده و از پیامدهای ویروس کرونا تاثیر منفی پذیرفته است. 

علاوه بر محدودیت های بهداشتی که منجر به محدودیت های تردد 

در مرزها شده، از اين رو تقاضای منطقه ای هم از جهت کاهش تقاضای کالا ازسوی 

مشتریان نیز موجب شده کالاهای مختلف و هم زنجیره ارزش و هم زنجیره تامین 

آن تقاضاها به طور مستقیم و غیرمستقیم به شدت کاهش پیدا کند. به هر حال 

کاهش تجارت از این منظر امری طبیعی بوده و در همه کشورها به نوعی با نوسان 

کم وزیاد تجربه شده است.«

 کاهش 17 تا 35 درصدی حجم تجارت کالایی

وی با بیان اینکه ممکن است طی این مدت حجم تجارت خارجی در بخش های 

مختلف بین 17 تا 35 درصد کاهش یابد، افزود: »البته باید تاکید کنم این آمار 

رسمی نیست. اما دلیل این نوسان 17 تا 35 درصدی مربوط به میزان اهمیت 

نیازهای کالاهای صادراتی است، برای مثال درخصوص کالاهای ضروری ازجمله 

غذا و صنايع کشاورزی کشورهای منطقه نمی توانند تقاضای فعلی را به تاخیر 

بیندازند و در حال حاضر تقاضا برای این کالاها کاهش کمتری نسبت به دیگر 

کالاها داشته است. اما این موضوع ممکن است درمورد تقاضاهای دیگر با تاخیر 

انجام شود. در هر صورت باید توجه داشت که تقاضای بازار شاید در شرایط فعلی 

کم شده باشد، اما این تقاضاها از بین نخواهد رفت و درنهایت با کاهش آثار شیوع 

کرونا و افزایش تعاملات تجاری، نیازهای بازار تامین خواهد شد که این نکته 

امیدوارکننده است.«

وی ادامه داد: »از اين رو کشورهای منطقه که دائما مشتری محصولات کشاورزی 

ایران هستند، پس از اینکه محدودیت هایی برای ورود و خروج کالا قائل شدند، 

بلافاصله سعی کردند با رعایت اصول حفاظت و رعایت پروتکل های بهداشتی 

تجارت این اقلام کالایی را تسهیل کنند تا بتوانند نیاز کالاهای اساسی خود را 

حتى در قرنطینه ای که ایجاد کرده بودند، به صورت مستقیم تامين کنند. توجه 

داشته باشیم برخی از کشورهای منطقه نیاز ضروری به برخی اقلام صادراتی 

مصرفی ایران دارند و عدم تامین این کالاها ممکن است در بازار برای آنها پیامدهای 

نامطلوبی ایجاد کند.«

 پیشنهادهایی برای توسعه تجارت 

با کشورهای همسایه

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات گفت: »در کنار این موضوع که کشورهای 

منطقه مجبور به تامین اقلام اساسی حتی در این شرایط کرونایی هستند، ازسوی 

دیگر بلافاصله پس از اینکه میزان قرنطینه در کشورهای همسایه کاهش پیدا کند، 

متقاضیان کالاهای ایرانی نیاز چشمگیری به کالاهای ما پیدا خواهند کرد. بر این 

اساس لازم است ما پروتکل های حفاظتی دقیقى با این کشورها ايجاد كنيم. البته 

این را هم تاکید کنم که طی این مدت که کرونا در ایران و کشورهای منطقه گسترش 

پیدا کرده، درخصوص کشورهای حاشیه خلیج فارس ما شاهد 

دیپلماسی فعال تری از وزارت امور خارجه، سازمان توسعه تجارت، 

اتاق های مشترک و گمرک بوده ایم. در هر صورت برای رسیدن به 

تعادل در صادرات باید هماهنگی هایی انجام شود؛ به ویژه اینکه، 

در حال حاضر در کشورهای حوزه خلیج فارس، امارات به عنوان 

هاب ترانزیتی منطقه شناخته می شود و برای توسعه تجارت ما 

با این کشور و دیگر شرکای تجاری، لازم است مسئولان ذی ربط 

اقدام به امضای پروتکل های بهداشتی دوطرفه کنند که بتوان 

تاحدودی روند نسبتا عادی تجارت کالایی را ازسر گرفت.«

فرزانگان، برای موفقیت در این عرصه و اینکه حوزه تجارت خارجی کشور زودتر به 

روال عادی برگردد، گفت: »لازم است چندین اقدام در این خصوص انجام شود: 

1- آنچنان که مسئولان دبی اعلام کرده اند، از 1۸ آوریل قرنطينه این منطقه برداشته 

می شود و مشاغل کم کم به شرایط عادی برمى گردند. با توجه به سهم قابل توجه 

تجارت ایران-امارات، این بازگشایی کسب وکار در دبی برای ما بسیار حیاتی است. 

بازگشت شرایط عادی به دبی نیاز کالایی آنان را به طور قابل توجهی نسبت به شرایط 

فعلی افزایش خواهد داد. در این خصوص، مساله مهم برای ما این است که برای 

اینکه بتوانیم در تامین این نیازها موثر باشیم، باید خبرهای امیدبخش و همچنین 

اطمینان لازم از مدیریت کنترل كرونا و هم از اعمال ضوابط بهداشتى در فرآیند 

صادرات کالا به آنها بدهیم. 

2- درخصوص ورود و خروج تجار با یک برنامه ریزی دقيق می توان ورود و خروج 

تجار را به صورت محدود با رایزنی هایی تسهیل کرد. اعطای کارت سلامت به تجار و 

فراهم ساختن زمینه انجام تست کرونا در مبدا و مقصد می تواند فرآیند ورود و خروج 

تجار را فراهم کند. همچنین معرفی مراکزی برای اقامت تجار در مبدا و مقصد هم 

می تواند این تضمین را به کشورها بدهد که از این ناحیه آسیبی به شهروندان آنان  

)احتمال انتقال کرونا( نخواهد رسید.

3- در بخش های مختلف حمل ونقل هم استفاده از كانتينرهاى یخچال دار می تواند 

به ویژه در صادرات محصولات کشاورزی و مواد غذایی فرآیندهای تجاری را تسهیل 

کند. در این خصوص می توان در فاز اول از شناورهای لندینگ کرافتی كه مجهز به 

کانتینرهای یخچال دار و کانتینرهای استاندارد هستند، برای محصولات کشاورزی 

و دیگر محصولات فاسدشدنی استفاده کرد. در فاز بعدی نیز می توان با امضای 

پروتکل هایی، ضدعفونی کردن کالاها و گندزدایی در دو طرف مرز را تسهیل کرد.  

۴- بخش مهمی از حمل ونقل تجارت ایران و امارات با شناورها و لنج های چوبى 

انجام می شود. اتخاذ تدابیر ویژه در این خصوص، بسیار ضروری و حیاتی است. 

توجه داشته باشیم کاهش تقاضا كه در كشورهاى هدف منطقه رخ داده، موقتی 

است و به زودی این تقاضاها به حالت عادی برخواهد گشت. از این رو موفقیت 

تجارت خارجی ایران بسیار به ایجاد و امضای تفاهمنامه ها و پروتکل های بهداشتی 

وابسته است.«

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات در پایان تاکید کرد: »ویروس کرونا 

با همه ضرر و زیان های جانی و مالی که تا به حال داشته که واقعا هم ضررهای 

جانی جبران ناپذیر است، اما یک زمینه بالقوه را هم برای همیاری بین کشورها 

ایجاد کرده و می تواند دوستی های منطقه ای را بیش از گذشته گسترش دهد. ما 

باید با برنامه درست از پیوستگی بعدي در روابط خود با کشورهای همسایه بیشتر 

استفاده کنیم.«

پورقاضـی بـا تاکیـد بـر ایـن نکتـه کـه 

وی درحال حاضـر مسـئولیتی در اتاق 

بازرگانـی نـدارد، گفـت: »براسـاس 

تجربـه میدانـی پـس از شـیوع کرونـا 

موانـع جـدی بـرای صـادرات ایـران 

پیش آمـده و نسـبت بـه مـدت مشـابه 

سـال گذشـته میزان صـادرات کاهش 

داشـته اسـت. درارتبـاط با کشـورهای 

همسـایه ازجملـه ترکیـه، مهم تریـن مسـاله بسـته بودن مـرز اسـت کـه 

موجب شـده هـم صـادرات و هـم واردات نسـبت بـه قبـل از شـیوع کرونـا 

کاهـش قابـل توجهـی داشـته باشـد.«

وی ادامه داد: »در این شـرایط گمرک و مسئولان تجارت خارجی نباید تعلل 

کنند و باید هرچه زودتر تفاهمنامه هایی با گمرک ترکیه و مسـئولان تجارت 

خارجی این کشـور امضا کنند که براساس آن پروتکل ها، دوطرف اقداماتی 

را بـرای ضدعفونی کـردن کالاهـا و گندزدایی انجـام دهند. اما متاسـفانه با 

آمارهایـی کـه از تجارت خارجی ترکیه منتشـر شـده، ایـن اقدامـات اولیه یا 

انجام نشـده یـا اینکه سـرعت انجام آنها بسـیار کُند اسـت. به نظر می رسـد 

گمـرک ما خیلـی انگیزه ای بـرای انجـام این اقدامـات نـدارد. درحال حاضر 

برخـی اخبـار میدانـی نشـان می دهـد بسـیاری از کالاهـا در کامیون هـای 

پشـت مرز مانده و برخی از آنها نیز خسـارات سـنگینی را متحمل شـده اند. 

درخصـوص ارتبـاط تجـاری بـا دبی هـم گفته می شـود رونـد ایـن ارتباطات 

نسـبتا ضعیـف اسـت، بسـیاری از لنج هـا متوقـف شـده اند، هواپیماهـا 

نمی رونـد، کالاهـای فاسدشـدنی همانند میـوه  و سـبزیجات به جهت ترس 

ناشـی از متوقف شـدن پشـت مرزها، اصـلا صادر نمی شـوند.«

پورقاضـی بـا بیـان اینکـه متاسـفانه بخـش قابـل توجهـی از صـادرات 

مـا بـه کشـورهای همسـایه و ازجملـه ترکیـه، صـادرات زمینـی و از طریـق 

کامیون هاسـت؛ گفـت: »مـا سـال ها بـه نقـش صـادرات ریلـی بی توجـه 

بوده ایـم، درحالی کـه اگـر بـه ایـن موضـوع توجـه شـایانی می شـد، قطعـا 

امـروز بـا شـیوع کرونـا مشـکلات کمتـری داشـتیم. توجـه داشـته باشـیم 

رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی درخصـوص کشـتی و ریـل بسـیار راحت تر 

از تعـداد بی شـمار کامیون هاسـت و تجربـه چند مـاه اخیـر نیـز نشـان داده 

کشـورها اعتماد بیشـتری به حمل ونقل دریایـی و ریلی داشـته اند. ازجمله 

اینکـه تجـارت خارجـی چیـن کـه از مسـیرهای دریایـی انجـام می شـود، با 

کشـور ترکیه و دیگر همسـایگان ما نه تنها کاهش نداشـته، بلکه درمقایسه 

بـا مـدت مشـابه سـال گذشـته، بـه نسـبت قابـل توجهـی هم رشـد داشـته 

اسـت.«وی در پایان افـزود: »درخصوص نقـش اتاق بازرگانی برای تسـهیل 

تجـارت خارجی هرچنـد بنـده درحال حاضـر مسـئولیتی در اتـاق بازرگانی 

ندارم، اما براسـاس تجربه چندین سـاله فعالیـت در این نهـاد می گویم اتاق 

بازرگانـی در موقعیت هـای مختلـف فعالیت هـا و مذاکراتی با دولت داشـته 

اسـت، امـا همـواره رونـد مذاکـرات بخش خصوصـی بـا دولـت بسـیار کُنـد 

پیـش مـی رود و در بیـش از 50درصـد مواقع هم اصـلا موضوع مـورد بحث 

بـه نتیجـه نمی رسـد.«

مهدی عبداللهی
روزنامه نگار


